
 PROCÉS PARTICIPATIU SOBRE EL NOU SISTEMA DE RECOLLIDA DE RESIDUS A SANT VICENÇ DELS 
HORTS 

BARRI DE SANT ANTONI. 22 de febrer de 2023, Associació Veïnal de Sant Antoni 

Essent les 18:25h del dia 22 de febrer de 2023 s’inicia l’obertura de portes a la sessió previ 

registre de les persones participants. 

Assistents: 50 

Benvinguda i presentació 

Yolanda Martín, Cap de Participació i Convivència de l’Ajuntament de Sant Vicenç dels 

Horts dona la benvinguda i agraeix la participació a les persones assistents. Seguidament 

fa una explicació del context que ha motivat la realització del procés participatiu sobre el 

nou sistema de recollida de residus. 

Presentació Tècnica 

La consultoria ENTORNa3 realitza l’explicació tècnica tant del procés participatiu com dels 

dos sistemes de recollida que es proposen. L’explicació es centra en els següents punts: 

• Fases del procés participatiu 

• Dades generals sobre residus municipals 

• Context 

• Sistemes de recollida proposats: contenidors tancats i porta a porta 

• Enquesta disponible a la plataforma web de participació 

Dinàmica participativa 

Es divideix el total d’assistents en 4 grups de treball i es responen dos qüestionaris, un per 

la recollida amb contenidors tancats i un pel porta a porta. Els qüestionaris presenten 

preguntes concretes a les quals cal que el grup doni resposta pensant en quines serien 

les seves preferències en cas que s’implantés cada un dels sistemes. 

Es recullen els qüestionaris per tal de poder recopilar les opinions de cara a l’elaboració 

de l’informe final del procés participatiu. 

Torn de paraules 

Es recullen els següents comentaris i respostes: 

Si utilitzéssim el sistema de dipòsit devolució i retorn, (SDDR) com a Alemanya, 

s’aconseguirien millors resultat de recollida selectiva i incentivaríem al ciutadà a separar. 

S’exposa el sistema de recollida implantat recentment a Cornellà. Es queixa que fa molt 

difícil la deposició dels residus, sobretot per a la gent gran, pel fet que s’hagi de pitjar un 

botó, treure la targeta i activar la palanca. 

• Es respon que el contenidor de Cornellà és d’una tipologia molt especial i que sí 

que ha comportat problemes de maniobrabilitat. De l’estudi d’altres implantacions 

també en podem aprendre dels errors per fer-ho millor. 

Es realitza una queixa del tribut AMB. Demana si inclou la taxa de tractament de residus. 

• Es respon que són tributs diferents. La taxa de tractament, la TMTR la cobra l’AMB 

amb el rebut de l’aigua. 

Es demana que els contenidors futurs siguin inclusius. 

Es demana si amb la futura taxa justa hi ha la possibilitat que algun veí pagui una taxa 

més baixa que l’actual. 
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• Es respon que és molt difícil que s’arribi a pagar menys que ara ja que cal tenir en 

compte que els preus s’han d’actualitzar a nous preus de mercat. 

Es pregunta quina és la data de venciment de l’actual contracte. 

• Es respon que el nou contracte està previst que estigui adjudicat d’aquí 2 anys. 

Es pregunta quants clauers o targetes s’entregarien per cada llar. 

• Es respon que normalment se’n reparteixen 2 per llar. 

Es pregunta si amb els sistemes porta a porta o contenidors tancats es pot controlar el pes 

aportat per cada veí, de cara a aplicar la taxa justa en funció dels kg de residus aportats. 

• Es respon que els sistemes habituals de taxa justa són per participació, de manera 

que es calcula la taxa a partir del nombre d’aportacions, limitades pel volum de la 

bossa o del cubell. 

S’exposa el cas de Corbera de Llobregat, on s’ha implantat recentment el porta a porta. 

Diu que la població de porcs senglars ha augmentat molt. Diu que amb els ganxos o 

penjadors no hi ha prou perquè els senglars s’enfilen i hi arriben igualment. 

• Una veïna respon que ella viu en temporades a un municipi amb porta a porta i que 

veu impossible que un porc senglar sigui capaç d’obrir els cubells del porta a porta, 

amb el sistema de tancament de seguretat que incorporen. 

Es comenta que no és just comptar les aportacions d’orgànica per a la taxa justa ja que 

ella fa autocompostatge. 

• Es respon que la taxa justa ja contempla aquests casos. 

Es comenta que la boca reduïda del contenidor de vidre fa que els comerços abandonin 

les ampolles de vidre a la via pública per no haver-les de llençar una a una. 

• Es respon que la solució són els recollides segregades, amb una recollida porta a 

porta comercial de la fracció vidre evites aquest problema. 

Es qüestiona que els nous sistemes proposats siguin òptims per tal d’aconseguir que la 

gent separi millor els residus, ja que es posa més difícil a la ciutadania. Diu que el sistema 

actual és més fàcil i que tot i així no funciona. 

• Es respon que és tot just el contrari. Amb el sistema actual, en el qual el veí té totes 

les facilitats, encara no ho fa bé. Per tant, s’han de posar sistemes que puguin 

controlar les aportacions dels ciutadans. 

Es pregunta com podem saber la bona participació dels veïns amb el sistema de 

contenidors tancats. 

• Es respon que es modula a partir del nombre d’obertures de les diferents fraccions 

i de les caracteritzacions que es fan de tant en tant del contingut dels contenidors. 

Es pregunta que si es perd la targeta o es trenca/desapareix el cubell del porta a porta és 

el veí el que ha d’assumir el cost del nou element. 

• Es respon que normalment ja està previst un percentatge de reposició d’aquests 

elements i que el primer canvi no es fa pagar. 
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Es fa la reflexió de la dualitat que té el sistema porta a porta: per una banda ajuda molt a 

millorar els resultats de recollida selectiva però per l’altra complica una mica més la vida a 

la ciutadania i pot provocar un augment d’incivisme. 

Es felicita l’Ajuntament per la iniciativa. Proposa que la targeta per obrir els contenidors 

sigui la mateixa que la de la deixalleria i que permeti rebre bonificacions si es fa un bon ús 

del servei. Demana també que es promocioni més l’autocompostatge. 

Es proposa que quan es canviï el sistema de recollida es faci campanya a les escoles. Un 

altre veí està d’acord i afegeix que creu que s’ha d’incidir en la franja d’edat d’entre 20 i 40 

anys, ja que diu que està menys conscienciada. 

Es proposa que per incentivar el jovent es creï una app que permeti aconseguir punts pel 

bon ús del servei de recollida, amb contenidors tancats, i que es puguin intercanviar 

aquests punts per coses que al jovent li interessi. 

Es demana que s’ampliï el servei de poda actual en època de poda ja que actualment hi 

ha una cua d’espera de 2 mesos perquè et recullin la saca. 

S’exposa que implantem el sistema que implantem no es solucionarà el problema del 

turisme de residus del municipi veí de Torrelles, amb porta a porta. 

Es dona per acabada la sessió a les 20:56h. 


